الجمبورية الجزائرية الديمقراطية الشعبية وزارة التعليم العالي والبحث العلمي جامعة أبي بكر بلقايد تلمسان كلية العلوم الاقتصادية والتجاربة وعلوم التسير



ينظم مخبر البحث النقود و المؤسسات المالية في المغرب العربي Monnaie et Institutions financière dans le Maghreb Arabe MIFMA الملتقى الوطني الحضوري الافتراضي حول:

الشمول المالي و التمكين الاقتصادي للمرأة كآلية لتعزيز التنمية المستدامة تحديات الحاضر ورهانات المستقبل

يوم 20 2024

حضوري / عن بعد

# البيئة المشرفة على الملتقى:

الرئيس الشرفي للملتقى: أ.د مغاشو مراد - مدير جامعة تلمسان

المشرف العام: أ.د بن لدغم فتى - عميد الكلية المنسق العام للملتق: أ.د بن بوزيان محمد - مدير المخبر

رئيسة الملتقى: د.قليل زبلب

رئيسة اللجنة العلمية: أ.د. العجاج فاطمة الزمراء رئيسة اللجنة التنظيمية: د. شيب جازية

# ديباجة الملتقى

يعد الشمول المال من المواضيع الهامة التي نالت امتمام المنظمات الدولية وصالى السياسات القتصادية خاصة بعد الأزمة المالية العالمية سنة 2008 ،إذ يرتكز مفوم الشمول المالي على تعزيز ولعميم استخدام الحدمات و المنتجات المالية من قبل مختلف فئات المجتمع ومؤسساته مما يسمح بجذب الموال إلى القنوات الرسمية حيث برزت أدميته في جذب المدخرات الضائعة إلى مضلة النظام الرسمي مما يؤدي إلى تعزيز السيولة وتوجيها نحو القطاعات السيلاكية والتاجية وبالتالي تحقيق النمو القتصادي و زيادة الدخل و تقليص حجم البطالة...، فيو يعتبر أحد الحلول للمشاكل الاقتصادية والاجتماعية المعاصرة.

يعتبر الشمول المال والتمكان الاقتصادي للمرأة من أمم الغايات التي أمداف التنمية المستدامة لتحقيقها في عام 2030. وعلى اعتبار أن المرأة هي جزء من الموارد البشرية التي تمثل أحد الأركان الثلاثة للتنمية المستدامة، فإن الامتمام بها وتنميتها يعد ضرورة حتمية ومسؤولية كبيرة على عاتق كل حكومة تنشد تحقيق التنمية المستدامة.

حيث يمثل تمكين المرأة الركبرة الأساسية لعالم مزدور ومستدام من خلال ضمان مشاركة كاملة وفعالة للمرأة وضمان تكافؤ الفرص المتاحة لها للقيادة على قدم المساواة مع الرجل على جميع مستويات صنع القرار في الحياة السياسية والاقتصادية والعامة والقيام بإصلاحات لتمكين المرأة من النفاذ الى الموارد الاقتصادية والحدمات المالية وذلك وفقا

تعمل الدول العربية على تسليط الضوء في سياساتها لتعزيز مستوى المستقرار المال وزيادة الرفادية الاجتماعية والاقتصادية وتحقيق المساواة من خلال من خلال دعم أساليب التمكين المالي الرقبي للمرأة وذلك من خلال الوصول إلى الحدمات المالية الرقمية والعكاسها على زيادة قدرها في صنع القرار المالي.

و على ضوء ما سبق يسمى الملتقى لمعالجة الأشكالية التالية:

ما في الأليات التي تساهم في تعزيز الشمول المال والتي تدعم التمكن المقتصادي للمرأة من أجل تحقيق أهداف التنمية المستدامة؟

# محاور الملتقى

المحور الأول: الشمول المالي الأسس النظرية والمفاهيم.

المحور الثاني: 
ق و الحدمات الكارونية .

المحور الثالث: مستويات الشمول المال للمرأة ومشاركها في سوق العمل.

المحور الرابع: المقاولاتية السوية.

<u>المحور الحامس:</u> الشمول المال وأبعاد التنمية المستدامة (البعد البيي - البعد الجتماع)

المحور السادس: دور الشمول المال في تحقيق الاستقرار المال و النمو

المحور السابع: استراتيجية تمكين المرأة من الحدمات المالية الرقمية لدعم الشمول المالي في الدول العربية

المحور الثامن: اسراتيجيات الشمول المال لتمكين المرأة اقتصاديا من أجل العزيز التنمية المستدامة (تجارب لدول مختارة)

### شروط المشاركة

### ملاحظة: المشاركة مفتوحة لأي مداخلة لما صلة بالموضوع

- أن لا يكون البحث قد سبق وتمت المشاركة به في ي تظاهرة علمية او شر او
   قبل للشر في مجلة علـ
  - أن يكون موضوع البحث مسجما مع أحد
  - تقبل المساممات باللغات الثلاث: العربية، الفراسية والانجارية،
  - ن يتضمن البحث ملحصا بلغة البحث ولغة مغايرة وان لا يزيد عدد المتدخلين عن (02)
  - أن لا يتجاوز عدد صفحات المداخلة 20 ولا يقل عن 10
     ت بما فيا الوامش والمراجع
- ن تكون المد خلات باللغة العربية مكتوبة بالخط Traditional Arabic
  - 14 بحجم 11. Times New Roman بحجم 12.
    - ترفق المداخلة باستمارة المشاركة تبين المعلومات المرفقة،

## استمارة المشاركة

	M +
	*
سة الانتماء	❖ مؤس
	*
. الالكتروني	البريد
	*
	*

### مواعيد الملتقي

- أخر أجل لاستقبال المداخلات كاملة:2024/03/12
  - · الرد على المداخلات المقبولة: 2024/03/15
    - تاريخ العقاد الملتقى: 2024/03/20

ترسل المداخلات عبر البريد الإلكتروني التالي: colloque.mifma2024@gmail.com



## المدعوون للمشاركة

- ♦ الخبراء و إلى الأساتذة الأكاديميين
- المنيون في المؤسسات المالية و المصرفية .
  - طلبة الدراسات العليا.

People's Democratic Republic of Algeria

Ministry of Higher Education and Scientific Research

Abou Bakr Belkaid Tlemcen University

Faculty of Economic, Commercial and Management Sciences



The research laboratory

Money and financial institutions in the Arab Maghreb

MIFMA

Organizes the virtual national attendance conference on:

Financial inclusion and economic empowerment of women as a mechanism to promote sustainable development Challenges of the present and bets of the future

On March 20, 2024

Virtual/Attendence

The conference supervising body:

Honorary President of the conference: Prof. MEGHACHOU Mourad

- Rector of the University of Tlemcen

General supervisor: Prof. BENLADGHEM Fethi - Dean of the Faculty

General coordinator of the conference: Prof. BENBOUZIANE

Mohamed - Laboratory Director

President of the conference: Dr. GUELLIL Zeyneb

President of the Scientific Committee: Prof. LADJADJ Fatima Zohra

President of the Organizing Committee: Dr. CHIR Diazia

#### Preamble of the national conference

Financial inclusion is one of the important topics that received the attention of international organizations and economic policy makers, especially after the global financial crisis a year ago2008, as the concept of financial inclusion is based on promoting and generalizing the use of financial services and products by various segments of society and its institutions, which allows money to be attracted to official channels, as its importance has emerged in attracting lost savings to the misery of the official system, which leads to enhancing liquidity and directing it towards the consumer and productive sectors and thus Achieving economic growth, increasing income, and reducing unemployment... It is considered one of the solutions to contemporary economic and social problems.

Financial inclusion and economic empowerment of women are among the most important goals that the Sustainable Development Goals seek to achieve in 2030. Considering women as part of the human resources that represent one of the three pillars of sustainable development, paying attention to them and developing them is an imperative necessity and a great responsibility for every government that seeks to achieve sustainable development.

The empowerment of women represents the basic foundation of a prosperous and sustainable world by ensuring the full and effective participation of women and ensuring equal opportunities available to them to lead on an equal footing with men at all levels of decision-making in political, economic and public life, and carrying out reforms to enable women to have access to economic resources and financial services, in accordance with national laws.

Arab countries are working to highlight that in their policies to enhance the level of financial stability, increase social and economic well-being, and achieve equality by supporting methods of digital financial empowerment for women through access to digital financial services and their impact on increasing their ability in financial decision-making. In light of the above, the conference seeks to address the following problem: What are the mechanisms that contribute to enhancing financial inclusion and support the economic empowerment of women in order to achieve sustainable development goals?

#### **Conference Axes**

The first axis: Financial inclusion, theoretical foundations and concepts.

The second axis: Digitization and electronic services.

The third axis: Levels of women's financial inclusion and participation in the labor market.

Fourth Axis: Feminist entrepreneurship.

<u>Fifth axis:</u> Financial inclusion and dimensions of sustainable development (environmental dimension - economic dimension - social dimension)

<u>Sixth axis:</u> The role of financial inclusion in achieving financial stability and economic growth

<u>Seventh axis:</u> A strategy for empowering women with digital financial services to support financial inclusion in Arab countries

<u>The eighth axis:</u> Strategies Inclusion Financial to enable woman economically to strengthen Sustainable Development (Experiences For selected countries)

### Terms of participation

### Note: Participation is open to any intervention related to the topic

- The research must not have previously been participated in any scientific research, published, or accepted for publication in a scientific journal.
- The research topic must be consistent with one of the conference' axes
- Contributions are accepted in three languages: Arabic, French and English.
- The research should include a summary in the language of the research and a different language, and the number of participants should not exceed (02),
- The number of pages of the intervention should not exceed 20 pages and no less than 10 pages, including footnotes and references,
- Interventions in Arabic must be, written with Traditional Arabic, size 14, and in foreign languages, written with Times New Roman font, size 12.
- The intervention should be accompagned with the participation form.

### **Participants**

- Experts and researchers, Academic professors
- Professionals in financial and banking institutions.
- Postgraduate students.

### **Conference Dates**

- -Deadline to receive full aricles:12/03/2024
- -Response to accepted articles:15/03/2024
- -Date of the conference:20/03/2024

Submissions shall be sent via the following email:

colloque.mifma2024@gmail.com



## Participation form

Name and Surname.....
Academic rank .....
Affiliation Institution....
Phone number...
E-mail...
The Axis of the intervention...

Title of the intervention.....